أثر حوكمة الشركات في الأداء المالي للشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان

اعداد

عهود عبدالفتاح ابو سليم

اشراف

الدكتور زياد المطارنه

الملخص

هدفت هذه الدراسة الى التعرف على اثر حوكمة الشركات بابعادها (حجم مجلس الادارة، استقلالية مجلس الادارة، عدد اجتماعات لجنة التدقيق) في الاداء المالي بابعاده (العائد على الاصول، العائد على حقوق الملكية) في الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان، ولتحقيق هدف الدراسة تم اتباع المنهج الوصفي التحليلي حيث تم جمع البيانات اللازمة للاجابة على اسئلة الدراسة واختبار فرضياتها وذلك من التقارير السنوية لشركات عينة الدراسة والبالغ عددها (32) شركة من الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان حيث غطت الدراسة بيانات الفترة الزمنية (2020–2025).

بينت نتائج الدراسة عدم وجود اثر دال احصائيا لحوكمة الشركات بابعادها (حجم مجلس الادارة، استقلالية مجلس الادارة، عدد اجتماعات لجنة التدقيق) في الاداء المالي بابعاده (العائد على الاصول، العائد على حقوق الملكية) في الشركات الصناعية المدرجة في بورصة عمان، كما بينت النتائج وجود اثر ايجابي دال احصائيا لحوكمة الشركات بابعادها مجتمعة في العائد على الاصول، وكذلك عدم وجود اثر دال احصائيا لحوكمة الشركات بابعادها مجتمعة في العائد على حقوق الملكية.

بناء على نتائج الدراسة تم تقديم عدة توصيات منها: التركيز على تطبيق قواعد ومبادئ الحوكمة في الشركات الصناعية المساهمة العامة المدرجة في بورصة عمان بشكل اوسع، وعدم الاكتفاء بتحقيق المتطلبات الاساسية للالتزام بتعليمات الحوكمة، وكذلك أهمية وجود مؤشرات ومعايير لتقييم مدى الالتزام بحوكمة الشركات واجراء مراجعة دورية لتطور مستوى الحوكمة في الشركات.

الكلمات المفتاحية: حوكمة الشركات، الاداء المالى، الشركات الصناعية.

The Impact of Corporate Governance in the Financial Performance at Industrial Companies Listed in Amman Stock Exchange

Prepared by

Ohood Abed Alfatah Abu- Saleem

Supervised by

Dr. Zeyad Al-Matarneh

Abstract

This study aimed to identify the impact of corporate governance with its dimensions (board of directors size, board of directors independence, number of audit committee meetings) on the financial performance with its dimensions (return on assets, return on equity) in industrial companies listed on Amman Stock Exchange. To achieve the study's objective, the descriptive analytical approach was followed, where the necessary data were collected to answer the study questions and test its hypotheses, from the annual reports of the study sample companies, which amounted to (32) industrial companies listed on Amman Stock Exchange, where the study covered data for the time period (2015-2020).

The results of the study showed no a statistically significant impact of corporate governance in its dimensions (board size, independence of the board of directors, number of audit committee meetings) on financial performance by its dimensions (return on assets, return on equity) in industrial companies listed on Amman Stock Exchange, as the results showed no a statistically significant impact of corporate governance with its combined dimensions on the return on assets, as well as the no a statistically significant impact of corporate governance with its combined dimensions on the return on equity.

Based on the results of the study, several recommendations were made, including: focusing on applying the rules of governance in industrial public shareholding companies listed on Amman Stock Exchange, and not only achieving the basic requirements for compliance with governance instructions, as well as the importance of having indicators and criteria to evaluate the extent of commitment to corporate governance and conducting a periodic review of the development level Corporate governance.

Keywords: corporate governance, financial performance, industrial companies.